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L
a millora de la qualitat del 
servei és un dels grans rep-
tes que s’ha marcat el pla es-
tratègic de comerç que es va 

presentar ahir al Centre de congres-
sos d’Andorra la Vella. «El reconeixe-
ment per part de molts clients ja hi 
és, així que el que hem de fer és que 
altres que no ens han descobert, ho 
facin, però sobretot treballar perquè 
l’experiència de compra sigui el més 
gratificant, innovadora i diferencia-
da possible, i això vol dir que s’han 
de treballar aspectes com la qualitat 
del servei», va explicar la consultora 
Maria Segarra, encarregada de l’ela-
boració del pla. El ministre de Presi-
dència, Economia i Empresa, Jordi 
Gallardo, va aportar un punt de vista 
similar: «Tenim un comerç competi-
tiu, de bona qualitat, però hem de fer 
un esforç quant al servei, seria el gran 
repte, l’element que hauríem de tre-
ballar per tancar el cercle; tenim pro-
ducte, bones empreses, i ara ens toca-
rà fer un esforç pel que fa a l’atenció 
al públic».

El pla estratègic de comerç do-
na continuïtat al pla de turisme de 
compres (2015-2018), les accions del 
qual es va complir en el 46% dels ca-
sos, tant en la transformació, millora 
i pacificació de l’espai urbà, la fusió 
d’associacions de comerciants, la cre-
ació de la marca The Shopping Mile o 
en el treball del model comercial d’al-
gunes parròquies. Així, destaquen les 
noves àrees residencials, amb nous 
residents i nous espais, així com nous 
projectes comercials, com és el cas 
d’Epizen o la transformació de la zo-
na del Fener, a Escaldes-Engordany.

Pel que fa a l’avinguda Meritxell, 
la moda continua sent el sector més 
rellevant, amb un 27% d’establi-
ments, mentre que el 33% de l’ofer-
ta ha canviat entre el 2015 i el 2021. 
Quant a l’avinguda Carlemany, des-
taca l’evolució del nombre de locals o 
espais buits, que ha passat d’un 6% el 
2015 al 16% el 2021.

El treball de la consultoria Intu-
eri Consulting inclou l’anàlisi dels 
punts forts i dels punts dèbils del co-
merç a Andorra. Pel que fa als punts 
forts, esmenta, a més de la millora de 
l’entorn urbà, l’estructura de gestió i 
dinamització, la millora de la conne-

La qualitat del servei, el principal 
repte del pla estratègic de comerç

ECONOMIA

Innovació, competitivitat, digitalització i 
l’experiència de compra, àmbits d’actuació

Es crearan tres comissions amb la participació 
del sector, amb una primera reunió el 2 de febrer
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33 El ministre de Presidència, Economia i Empresa, Jordi Gallardo, amb altres autoritats assistents a la presentació d’ahir.

Tema del dia LA RECUPERACIÓ, 
EN MARXA

xió, nous operadors i iniciatives, in-
versions per part dels privats i l’espe-
cialització en alguns sectors, com ara 
l’esport, així com nous atractius en 
infraestructures.

Quant als punts febles, el treball 
destaca la incertesa davant els nous 
projectes, l’esgotament en el model 

d’alguns negocis, la pèrdua del va-
lor diferencial del producte, una me-
nor presència del comerç en la des-
pesa d’oci del turista i un client amb 
menys poder adquisitiu. Segons Se-
garra, «el preu no pot ser l’únic atrac-
tiu, i per això a nivell de producte s’ha 
de treballar la innovació i la diferen-

ALBERT BELIS
ANDORRA LA VELLA

@albert_belis

«Tenim bon producte 
i bones empreses, 
però ara ens tocarà fer 
un esforç pel que fa a 
l’atenció al públic»

«Molts clients ja ens 
reconeixen, així que hem 
d’aconseguir que ens 
descobreixin els que 
encara no ho han fet»

JORDI GALLARDO MARIA SEGARRA
MINISTRE D’ECONOMIA CONSULTORA

46% de les accions del 
pla de turisme de compres han 
assolit el resultat esperat.

33% de l’oferta d’esta-
bliments a l’avinguda Meritxell 
ha canviat (2015-2021).

27% dels comerços de 
l’av. Meritxell són de moda.

16% d’espais buits a 
l’avinguda Carlemany (6% al 
2015, un 10% més).

les xifres
ciació, millorar la qualitat i l’excel·-
lència en el servei i apostar pel co-
merç electrònic, que et dona un avan-
tatge competitiu».

Amb aquestes condicions, la pro-
posta de treball del pla estratègic 
de comerç identifica com a àmbits 
d’actuació preferents la innovació 
(promoure nous conceptes i propos-
tes comercials), la competitivitat, la 
digitalització (millorar les condici-
ons per accedir a nous mercats i cli-
ents), la sostenibilitat i la promoció 
de l’experiència comercial. Per tirar-
ho endavant, es crearan tres grups 
de treball o comissions, amb la parti-
cipació d’Andorra Turisme, el minis-
teri d’Economia, Andorra Business, 
la CEA i la Cambra de Comerç, amb 
una primera convocatòria en línia 
que es farà el 2 de febrer vinent. H
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El sector s’ha 
de transformar 
per continuar 
sent important

El pla estratègic de comerç
ja està en marxa

assolit el resultat esperat. La presen-
tació d’ahir no va anar més enllà de 
donar a conèixer el contingut del pla 
elaborat per la consultora, que com 
tot bon pla parla necessàriament dels 
punts dèbils i punts forts del sector 
comercial andorrà. Així, i com no po-
dria ser d’una altra manera, innova-
ció, competitivitat, digitalització i ex-
periència de compra són alguns dels 
àmbits d’actuació que es preveuen. 
En aquest sentit, la millora de la qua-
litat del servei és un dels grans rep-
tes als quals s’ha de fer front, per tal 
que l’experiència de compra del cli-
ent sigui la més gratificant i diferenci-

L
a reconversió del sector co-
mercial perquè continuï 
sent el màxim de competitiu 
és una aspiració del país des 
de fa molts anys, però malau-

radament encara no es pot afirmar 
que s’hagi aconseguit. Per seguir tre-
ballant amb aquest objectiu s’ha ela-
borat l’anomenat pla estratègic de co-
merç, que ahir es va presentar al Cen-
tre de Congressos d’Andorra la Vella i 
que dona continuïtat al pla de turis-
me de compres que es va engegar el 
2015. I és que, fins ara, s’han intentat 
posar en marxa moltes accions, però 
no obstant el cert és que no han tin-

gut tota la repercussió necessària per-
què s’hagi notat un canvi important 
en aquest sector. De fet, segons les xi-
fres que es van facilitar ahir mateix, 
es calcula que només el 46% de les ac-
cions de l’esmentat pla anterior han 

ada possible. Que l’atenció al client és 
una assignatura pendent no només 
del comerç, sinó també, per exemple, 
de l’hoteleria, és una cosa comuna-
ment acceptada i la sensació és que 
poc o gens s’ha fet en els últims anys 
per aprovar-la. Com afirmen molt so-
vint els experts, els preus dels produc-
tes que ofereixen els comerços andor-
rans cada vegada s’assemblen més als 
d’altres zones properes, el que suposa 
una competència cada cop més ferot-
ge. Esperem que aquesta vegada el pla 
en marxa s’ompli de contingut i signi-
fiqui realment una veritable transfor-
mació del comerç del país.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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E
l sector turístic tenia molt 
bones expectatives abans 
de les festes de Nadal i Cap 
d’Any amb un gran nom-

bre de reserves. Però l’arribada de la 
nova variant òmicron de la Covid-19 
va posar incertesa en el sector a cau-
sa de la possibilitat de noves restric-
cions i que aquestes poguessin afec-
tar les bones previsions de visitants 
al país. Una vegada passades les fes-
tes podem dir que hi ha hagut una 
bona afluència de visitants que de-
mostra que la nostra destinació se-
gueix tenint un gran atractiu en 
temporada d’hivern.

Les dades així ho expliquen 
quan, per exemple, el passat dime-
cres el Govern informava de l’entra-
da de més de 200.000 vehicles en-
tre el 24 de desembre i el 9 de gener. 
Unes xifres que són un 12% superi-
ors a la temporada 2018-2019. Mal-
grat ser un 18% inferiors el 2019-
2020, hem de recordar que aquell 
hivern abans de l’inici de la pandè-
mia estàvem vivint la millor tempo-
rada d’hivern de la història. Doncs 
podem dir que hem superat les ex-
pectatives pel que fa a l’entrada de 
vehicles i tenim xifres d’abans de la 
pandèmia.

Aquestes bones dades també les 
han detallat aquests dies les princi-
pals empreses del sector. Les estaci-
ons d’esquí han fet un balanç posi-
tiu. Així ho afirma Grandvalira, on 
també està inclòs Ordino Arcalís, 

La finestra
oberta

Una bona 
temporada 
d’hivern
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que ha rebut més de 340.000 esquia-
dors. Tot i ser una davallada respec-
te a la temporada abans de la pan-
dèmia aquests esquiadors han con-
sumit més productes de l’estació 
perquè els ingressos han augmen-
tat. En el cas de Vallnord ha rebut 
uns 85.000 esquiadors, unes dades 
molt similars a la temporada 2019-
2020. Finalment, trobem el cas de 
Naturland que ha rebut uns 8.500 
clients, una ocupació en descens pe-
rò amb un 60% d’augment de la des-
pesa mitjana per client.

També Caldea ha informat 
d’unes molt bones xifres de factura-
ció durant aquests dies malgrat les 
limitacions d’aforament a les instal-
lacions. Tampoc ens podem oblidar 
del sector hoteler que tot i tenir al-
gunes anul·lacions abans de les fes-
tes, aquestes s’han vist compensa-
des per noves reserves  i les dades 
d’ocupació han estat d’una mitja-
na d’un 80% segons la Unió Hotele-
ra. Pel que fa als apartaments turís-
tics s’han mogut entre un 85% i un 
98% d’ocupació.

Així doncs, podem confirmar 
que el sector turístic ha treballat de 
valent aquests dies, tot i els efectes 
de la variant òmicron que ha afec-
tat molts treballadors. Per això des 
d’aquí vull felicitar a totes les perso-
nes implicades en aquest sector per 
seguir donant un bon servei als nos-
tres visitants i que aquests tinguin 
ganes de seguir venint a visitar-nos.

En els mesos vinents esperem se-
guir tenint una bona temporada 
d’hivern, per sort les condicions de 
neu són molt bones aquesta tempo-
rada. També tenim un gran nom-
bre d’esdeveniments que faran ve-
nir visitants al país com són el Fre-
eride World Tour, el Campionat del 
món de Triatló d’hivern, l’Andorra 
Mountain Music en edició d’hivern 
on tindrem els millors DJs del món 
actuant al país o les Finals de la Co-
pa d’Europa d’esquí. Esperem poder 
acabar la temporada d’hivern de la 
millor manera possible i que l’eco-
nomia del país segueixi creixent. H
Secretari de Relacions Internacio-
nals de Liberals

PUIG
TONI
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La tribuna

Bofill i la monumentalitat a Andorra
La Basílica de Nostra Senyora de Meritxell és sense cap mena de dubte la seva principal contribució

Pol i Solé

Bofill encarnava amb el seu treball un saber 
fer propi monumental, desacomplexat, barrejant 
classicisme i modernitat al mateix temps

EL PERIÒDIC

ANTONI rior de tota simbologia religiosa i no-
més la presència en les proporcions 
de les obertures i dels revestiments 
de les parets i paviments seguint re-
lacions de geometria considerada sa-
grada sense setial o cambril per a la 
Verge ni Sagrari; amb el contrast de 
la pedra natural fosca en els panys de 
parets exteriors amb la pedra artifi-
cial blanca resseguint els buits de les 
finestres; amb les alternances com-
positives de les torres i els arcs, dels 
cilindres i els rectangles; amb la com-
binació d’espais i elements «ruïno-
sos» amb l’obra nova; amb el tracta-
ment de l’exterior rugós i els interi-
ors suaus; amb acabats naturals en 
descomposició com el coure i la pe-
dra en sec, combinats amb altres vol-
guts fixos i inalterables com els ar-
tificials; amb la combinació d’una 
arquitectura exterior  introvertida 
amb una altra interior extravertida; 
amb presència alhora de modernitat 
i antiguitat...

Aquesta volguda insuficient dosi 
de monumentalitat, amb el seu mes-
tissatge de classicisme i tradició, és 
la que finalment ha donat caràcter i 
valor a l’obra de Bofill per als andor-
rans, dotant-la d’una monumentali-
tat inequívocament andorrana, per 
confusa i limitada, i alhora el que 
ha condemnat al Santuari a ser una 
obra menor dins la producció de la 
seva arquitectura, en no ser prou mo-
numental, prou clàssica, ni prou mo-
derna, fent així que no gaudeixi del 
suficient reclam internacional, tot i 
ser l’únic treball seu de tipus religi-
ós i ser una raresa en el seu treball o 
potser, precisament també per això, 
en uns temps en que l’espiritualitat 
o el coneixement transcendent reli-
giós, a la baixa, ha perdut capacitat 
d’atracció.

Una monumentalitat discreta i in-
tegrada que s’ha incorporat a l’arqui-
tectura andorrana, contràriament a 
la proposta posterior del mateix Bo-
fill de creació d’un nou centre d’An-
dorra la Vella a la Comella del 1987 
que no reeixiria, com tampoc ho ha-
vien fet les propostes del Parlament 
de les Valls d’Andorra d’en Xavier Pla 
el 1933 o les d’un Casino a l’entrada 
d’Andorra per França, a finals del se-
gle XIX.  H

L’avantprojecte però ja deixava 
clar que «el pont de Meritxell...assu-
meix un caràcter monumental, man-
tenint però en la forma i en les textu-
res l’austeritat característia de l’ar-
quitectura tradicional del país...ha 
de ser el triple símbol –religiós, cul-
tural i cívic– de la nacionalitat andor-
rana....la veritable funcionalitat de la 
qual cal buscar-la en el terreny espi-
ritual de les idees i dels grans senti-
ments....»

Com a Santuari, seu de la Patrona 
Nacional, amb declaració del 1874 i 
coronació del 1921, és evident que el 
lloc havia anat incorporant una càr-
rega simbòlica pròpia major que ha-
via sobrepassat a la que oferia la pe-
tita construcció existent, en haver-
se multiplicat la població per més de 
10 i amb la transformació soferta pel 
país en els cinquanta anys passats des 
de llavors.

Bofill encarnava amb el seu tre-
ball, a la segona meitat del segle XX, 
un saber fer propi monumental, des-
acomplexat, barrejant classicisme i 

L
a mort recent de l’arquitec-
te Ricard Bofill i Levi és una 
bona ocasió per a recordar 
l’aportació seva i del seu Ta-
ller, a l’arquitectura andor-

rana. La realització del projecte i la 
construcció del Santuari, avui tam-
bé Basílica de Nostra Senyora de Me-
ritxell, cremat el 1972, és sense cap 
mena de dubte la seva principal con-
tribució.

Donada la rellevància del projec-
te, a nivell andorrà, aquest generà 
molt d’interès social, tant abans de la 
crema com després i moltes persones 
s’hi implicaren i hi van dir la seva. Hi 
ha, a nivell dels precedents, el 1971 el 
Concurs d’Idees sobre l’Ordenació del San-
tuari de Nostra Senyora de Meritxell, al 
qual s’hi presentaren 12 treballs, en-
tre els quals el de Cervello i Knyszews-
ki de Perpinyà (primer premi), el de 
Batalla, Serrano i Vicens (segon pre-
mi), el de Blanc, Denvergne i Rigaill 
de l’Escola Especial d’Arquitectes de 
París, i el de Cendoya i Ballesteros de 
l’Escola d’Arquitectura de Barcelona 
(tercer premi compartit), el d’Aixàs i 
Palau (menció especial), el de Frases i 
Mas, el de Brugal i altres.

A resultes de l’incendi el Consell 
General deixà el resultat del con-
curs d’idees a part i va encomanar un 
avantprojecte al grup format pels ar-
quitectes del Taller d’Arquitectura 
Ricardo Bofill,  de M.B.M. (Martorell, 
Bohigas i Mackay) i als andorrans Ai-
xàs i Pujal que presentaren el 1973 
una proposta dita Pont de Meritxell 
que va materialitzar amb escreix la 
voluntat dels representants del Con-
sell General cercant la monumenta-
litat, incorporant alhora el caràcter 
Nacional i Religiós amb majúscules i 
l’atractivitat del nou edifici.

Finalment el projecte definitiu 
però parcial o escurçat respecte a 
l’avantprojecte, el desenvoluparà 
Bofill amb el seu Taller i el 1975 s’ini-
ciaran les obres, inaugurant-se el nou 
Santuari el 1978.

modernitat al mateix temps, amb un 
clar èxit internacional, especialment 
a França i el seu repte era aquest: in-
corporar, amb èxit, la monumentali-
tat en l’imaginari arquitectònic an-
dorrà. Una monumentalitat absent 
de l’arquitectura andorrana, tant tra-
dicional com moderna, per diverses 
raons fins a la data.

Bofill fou conscient que la monu-
mentalitat que podia incorporar a 
la seva arquitectura, per a esdevenir 
andorrana, havia de ser diferent a la 
feta a França i fins i tot a Catalunya.

És a dir havia de ser reajustada a 
nivell d’escala del projecte, inacaba-
da o ampliable a nivell d’obra, escap-
çada pel que fa als elements clàssics i 
insinuada o oberta i plural en la seva 
organització espacial, formal i sim-

bòlica i en els seus possibles contin-
guts o funcionalitat.

Així es va reduir la proposta d’ocu-
par tota la vall a només la plataforma 
vora el vell Santuari, compensada 
amb l’obertura dels espais interiors 
als exteriors incorporant tot l’entorn 
natural al Santuari; amb el seu classi-
cisme internacional va derivar cap al 
tradicional andorrà amb murs de pe-
dra en sec; amb l’ocultació o elimina-
ció de les cobertes en la visió alçada 
del Santuari; amb uns espais i unes 
funcions d’espiritualitat  oberta a di-
ferents religions que s’hi poden sen-
tir atretes, com el cristianisme en 
general, l’islamisme en el claustre 
dels miralls, el budisme en el claus-
tre obert a la natura, el judaisme en 
els murs, amb el despullament inte-
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Nacional Pàgines 6 a 12

Una de les dues mà·
quines de TMA que 
es va avariar diven·
dres passat ha pro·
vocat que fins a 
3.000 proves de di·

agnòstic per verificar el contagi del 
virus s’hagin demorat durant tres 
dies. Així ho va reconèixer la secre·
tària d’Estat de Salut, Helena Mas, 
durant la roda de premsa d’actualit·
zació sanitària, en què va relacionar 
la situació de col·lapse amb la placa 
electrònica de l’aparell que va dei·
xar de funcionar. A causa d’aques·
ta situació, tan sols una màquina 
de verificació de proves TMA ha es·
tat funcionant dia i nit per tal de 
donar resposta a l’arribada de mos·
tres de la població, fins ara. Tot i ai·
xò, s’espera que durant el dia d’avui 
s’instal·li el recanvi de la peça avari·
ada provinent de Bèlgica i l’aparell 
torni a entrar en funcionament. 

De la mateixa manera, Mas va 
declarar que «lamentem profunda·
ment el perjudici que ha causat a la 
població aquest retard dels resul·
tats de les TMA» i va recordar que «a 
tots els països d’Europa s’està pro·
duint un greu col·lapse amb relació 

SFGA / CESTEVE

L’avaria d’una màquina de TMA 
provoca el retard de 3.000 proves
Fins a 174 aules de les escoles estan aplicant mesures de vigilància pels alumnes contagiats

ÀLEX PONT
ANDORRA LA VELLA

@alexpontt

PANDÈMIA MUNDIAL

Un total de 717 
nous contagis es van 
comptabilitzar durant 
el cap de setmana 
arribant a 5.039 actius

Pel que fa al nombre d’altes to·
tals, aquestes arriben fins a les 
25.422 persones. A més a més, des 
de l’inici del Pla de vacunació, s’han 
administrat 147.741 vacunes, de les 
quals 57.671 corresponen a prime·
res dosis, 56.873 a la segona part de 
la pauta i 33.197 la tercera dosi. Ai·
xí, un 81,7% de la població vacuna·
ble ja ha rebut la pauta completa.

Fent referència a la pauta de va·
cunació del col·lectiu que comprèn 
els joves entre 12 i 15 anys arriba 
fins al 67,9% del total. En aquest 
sentit, la secretària d’Estat de Sa·
lut va posar en relleu l’arribada de 
10.000 dosis de la vacuna Moderna 
provinents de Portugal i va celebrar 
la col·laboració entre ambdós paï·
sos en matèria de Salut.

D’altra banda, Mas va destacar 
que «els tests d’antígens serveixen 
com a prova diagnòstica des del 4 
de gener, però l’autotest no es pot 
considerar vàlid, ja que el protocol 
estableix que el procediment s’ha 

de dur a terme a un establiment 
sanitari autoritzat». Tot i això, des 
de Salut no es descarta que l’auto·
test esdevingui una forma de reco·
neixement del virus vàlida durant 
el futur i s’està treballant sobre la 
qüestió. A més a més, davant la pre·
gunta sobre un possible acord amb 
els laboratoris privats sobre la col·
laboració amb la realització de pro·
ves diagnòstiques certificades, Mas 
va respondre que «es tracta d’una 
mesura que s’ha posat a sobre la 
taula, però no podem desencallar 
la situació de col·lapse amb mesu·
res d’aquest calibre, ja que l’avaria 
de la màquina de TMA és d’un inci·
dent puntual».

Finalment, la secretària d’Estat 
de Salut va recordar que les perso·
nes que hagin de gestionar una bai·
xa laboral ocasionada pel contagi 
de la covid, ho poden fer a baixes·
covid@govern.ad, o en el cas de vo·
ler·la cancel·lar, a renunciabaixa@
cass.ad. H

a les eines diagnòstiques per l’alta 
incidència que està causant la va·
riant òmicron». També, va indicar 
que «cadascuna de les màquines pot 
assumir fins a la validació de 800 
proves diagnòstiques funcionant 
dia i nit», la qual cosa dona resposta 
al fet que els nous resultats puguin 
tenir una demora de 48 a 72 hores.

ACTUALITZACIÓ SANITÀRIA/ Fins a 5.039 
casos de covid es troben actius al 
Principat, la qual cosa eleva el total 
de casos registrats fins als 30.605, 
més d’un terç de la població, ja 
que des de divendres passat, s’han 
comptabilitzat fins a 717 nous con·
tagis. Del total de contagiats a dia 
d’avui, hi ha 18 ingressats a l’Hospi·
tal Nostra Senyora de Meritxell, en·
tre els quals set es troben a planta i 
nou a la Unitat de Cures Intensives 
amb  la variant Delta. Cal remarcar 
que set dels contagiats que es tro·
ben a l’UCI estan rebent ventilació 
mecànica, mentre que a la planta 
covid habilitada al Cedre hi ha du·
es persones amb un contagi de ca·

La secretària d’Estat de Salut, Helena Mas, durant la roda de premsa de sanitat.

ràcter asimptomàtic. A més a més, 
aproximadament 40 turistes van 
donar positiu als tests de detecció 
durant el cap de setmana.

Pel que fa a les escoles, fins a 174 
aules arreu del país estan sota me·
sures de vigilància per alumnes 
contagiats. Un total de 15 aules es·
tan sota vigilància activa total i 129 
amb una vigilància activa parcial, 
mentre que un total de 30 aules es 
troben en una situació de vigilància 
passiva durant la setmana en què 
s’estableix un sol cribratge setma·
nal a l’escola de primera ensenyan·
ça. 

Amb relació a l’evolució dels con·
tagis, la secretària d’Estat de Salut, 
va afirmar que «la taxa de reproduc·
ció del virus ha baixat de 1.15 a 0.78, 
per la qual cosa la podem qualifi·
car de baixa». Tot i això, cal tenir en 
compte el fet que el retard de verifi·
cació arriba fins a les 3.000 proves i 
això podria modificar les dades du·
rant els pròxims dies. 

«Cadascun dels 
aparells de detecció 
pot assumir una 
càrrega de fins a 800 
proves funcionant 
dia i nit»

Helena Mas
SECRETÀRIA D’ESTAT DE SALUT
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L
a Policia va detenir aquest 
diumenge al vespre a An-
dorra la Vella un home no 
resident de 32 anys com a 

presumpte autor d’un delicte con-
tra la integritat. El cos d’ordre va 
ser requerit per una baralla en 
l’aparcament d’un centre comer-
cial, i en arribar, van observar la 
víctima amb diferents contusions 
a la cara i una abundant hemorrà-
gia nasal. Els agents van determi-
nar que l’agressió s’havia produït 
a causa d’una problemàtica d’una 
plaça d’aparcament.

Aquesta és una de les 13 detenci-
ons que la Poli-
cia ha efectuat 
durant la dar-
rera setmana 
del 10 al 16 de 
gener del 2022. 
Així doncs, de 
les detencions 
que s’han dut a 
terme cinc han 
estat pels pre-
sumptes delic-
tes contra la salut pública, dues 
contra la seguretat del trànsit i sis 
per altres tipus de delictes.

D’altra banda, cal destacar que 
les autoritats també van proce-
dir el dijous a la detenció a Cani-
llo d’un home no resident de 27 

Detingut per 
una baralla 
per una plaça 
d’aparcament
La víctima va patir 
contusions a la cara i 
una hemorràgia nasal
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anys com a presumpte autor d’un 
delicte contra la funció pública –
resistència i desobediència–. Els 
agents van ser requerits a la recep-
ció d’un hotel, ja que un client es-
taria causant escàndol i molestant. 
Durant el control, aquest va reac-
cionar amb una actitud desafiant 
i desproporcionada envers la Poli-
cia, motiu pel qual se’l va detenir. 
A més, en el decurs de la nit ja s’ha-
via intervingut l’interessat en du-
es ocasions.

Pel que fa als delictes contra la 
salut pública, el 10 de gener es va 
detenir un home no resident de 33 
anys que accedia al Principat amb 
0,7 grams de cocaïna. Ja el dia 11 
de gener, a la mateixa frontera del 
riu Runer, també es va tenir un ho-
me no resident de 40 anys que in-
tentava entrar amb 0,4 grams de 
cocaïna. A més, el dia 12 es va de-
tenir una dona resident de 48 anys 
per introduir 2,5 grams de cocaï-

na i 0,6 grams 
de marihuana, 
i en el decurs 
de la investi -
gació, es va de-
tenir un home 
resident de 62 
anys per la seva 
presumpta im-
plicació en l’as-
sumpte.

Al llarg de la 
setmana, també es va detenir un 
home resident de 41 anys a Cani-
llo per un presumpte delicte con-
tra la integritat física i moral en 
l’àmbit domèstic, a una dona resi-
dent de 25 a Andorra la Vella per 
la seva implicació en un ús fraudu-

CÀRITAS ANDORRANA

33 Una captura de pantalla de la pàgina web de Càritas Andorrana.

Càritas engega la primera 
campanya de donacions en línia

Per primera vegada Càritas Andor-
rana està duent a terme una cam-
panya per captar donacions de for-
ma digital que serviran per finan-
çar els seus programes que donen 
suport a les persones que sol·liciten 
ajuda. Gràcies a la nova web presen-
tada aquest gener, l’entitat incorpo-
ra la transformació digital gràcies 
a la possibilitat de fer donatius onli-
ne, de manera fàcil i immediata, in-
novant així en el procés, que fins ara 
s’havia formalitzat de forma presen-
cial. El lema de l’entitat, Ajuda’ns a 
Ajudar és també el lema d’aquesta 

campanya que reflecteix el compro-
mís de Càritas per dur a terme una 
acció social global amb un impac-
te local, sempre ajudant i acompa-
nyant a les persones que es troben 
en situacions complexes i treballant 
pel seu desenvolupament integral.

Des de la web es podran fer do-
nacions puntuals o recurrents des 
d’un import de 30 euros. Les dona-
cions que s’aconsegueixin a través 
de caritas.ad es destinaran als pro-
grames principals de l’entitat, tal 
com són l’atenció primària, el su-
port, el rober, el banc d’aliments i el 
de transeünts. Tal com va dir el seu 
president, Amadeu Rocamora, «Cà-
ritas funciona principalment gràci-
es a la solidaritat d’empreses i parti-
culars» i, per tant, la campanya de 
captació és una prioritat per l’en-
titat. Pel que fa a l’abast d’aquests 

programes, l’any passat Càritas An-
dorrana va ajudar a 530 persones 
amb el programa d’atenció primà-
ria, 1.307 persones en el Rober, 22 
persones en el programa de suport, 
10 en el programa de transeünts i 
1.716 persones en el programa del 
banc d’aliments, dels quals 274 van 
anar dirigides a residents d’Andorra 
i 1.442 a temporers extracomunita-
ris. D’aquesta manera, la campanya 
a través de caritas.ad, vol incentivar 
donatius per destinar-los als progra-
mes que duen a terme partint de la 
base que les donacions obren la por-
ta a solidaritzar-nos amb les perso-
nes en situació de precarietat i per-
metent ajudar-les a millorar la seva 
situació.

En el programa d’atenció primà-
ria s’atén les necessitats més bàsi-
ques de les persones com l’alimen-

Les ajudes poden ser 
puntuals o recurrents des 
d’un import de 30 euros

SOLIDARITAT
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SUCCESSOS

tació, l’habitatge, la salut i també 
altres que siguin necessàries per mi-
llorar la seva situació en concret. 
Es vol fomentar la seva autonomia 
a través de l’acompanyament a les 
persones que es troben en situació 
de precarietat, desarrelament i al-

tres. D’altra banda, el programa de 
suport vol afavorir i potenciar la mi-
llora de la qualitat de vida tant de les 
persones com de les famílies en situ-
ació de vulnerabilitat o risc d’exclu-
sió social. Tot donant suport social, 
psicològic i jurídic. H

A Canillo un home 
va ser arrestat per un 
presumpte delicte contra 
la integritat física i moral 
en l’àmbit domèstic

breus

FEDA amplia l’abast 
de la tarifa bonificada

Els residents francesos 
ja poden tramitar el vot

AJUTS 3FEDA amplia l’abast de 
la tarifa bonificada. Així ho va 
informar ahir FEDA per les xar-
xes socials. La taxa està destina-
da a les famílies amb dificultats 
econòmiques i que tenen con-
tractada una tarifa blava elèc-
trica amb discriminació horà-
ria. A més, amb aquesta tarifa 
no s’ha de pagar el terme de po-
tència. Aquesta iniciativa facili-
ta l’accés a l’energia a les famí-
lies amb menys recursos econò-
mics per evitar el greu problema 
de la precarietat energètica i re-
duir el consum durant les hores 
de màxima afluència a la xarxa 
elèctrica.

ELECCIONS 3L’Ambaixada France-
sa a Andorra va notificar ahir per 
les xarxes socials que els france-
sos residents del Principat ja po-
den tramitar el vot per les elec-
cions presidencials i legislatives 
de França. Concretament, els vo-
tants ja poden inscriure’s a les 
llistes electorals o actualitzar les 
seves coordenades. Des del conso-
lat recorden que les persones que 
vulguin tramitar el vot tenen fins 
al 4 de març per poder demanar 
el vot per l’elecció presidencial i 
fins al 29 d’abril per sol·licitar el 
de les eleccions legislatives. Per 
qualsevol dubte poden adreçar-se 
al consolat o entrar al web.

FEDA

contra la seguretat del trànsit, es 
va detenir un home resident de 43 
anys el dijous per una taxa de 2,11 
grams d’alcohol per litre de sang i 
el diumenge es va detenir a un ho-
me resident de 25 anys per una ta-
xa d’1,07 grams d’alcohol per litre 
de sang després d’un accident de 
danys materials. H

lent de la targeta de crèdit, a un ho-
me resident de 28 anys per saltar-se 
una ordenança penal de suspensió 
del permís de conduir i a un home 
no resident de 41 anys com a pre-
sumpte autor dels delictes contra 
l’administració pública i contra el 
tràfic jurídic.

Finalment, quant als delictes 
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ESTADÍSTICA

E
l Registre de Comerç i In·
dústria ha tancat el 2021 
amb un total de 10.726 es·
tabliments, el que suposa 

un increment del 7,9%, 783, res·
pecte als registrats l’exercici ante·
rior, un fet que suposa un nou rè·
cord, ja que per primera vegada se 
supera la barrera dels 10.000 nego·
cis, tot i la complicada situació eco·
nòmica derivada de la pandèmia 
del coronavirus. Així es desprèn de 
la nota publicada ahir pel Departa·
ment d’Estadística, en la qual s’in·
dica que l’augment generalitzat 
dels comerços al país es deu al fet 
que tan sols hi ha hagut 542 bai·
xes per les 1.325 noves inscripci·

El nombre de comerços se situa 
en prop d’11.000 durant el 2021
Segons Estadística, la xifra representa un increment del 7,9% respecte als registrats l’anterior exercici
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La població total d’Andorra se si·
tua en 79.535 residents el 2021. 
Així es desprèn de la nota publi·
cada ahir pel Departament d’Es·
tadística, en la qual es destaca 
l’increment, en un 7,6%, de les 
persones d’altres nacionalitats 
que van arribar al país al llarg 
de l’exercici passat. Segons in·
diquen, durant el darrer any la 
població resident a Andorra ha 
crescut en 1.520 persones, el que 
suposa un increment de l’1,9% 
respecte al 2020.
 L’augment de la població es 
concentra principalment a Cani·
llo, la Massana i Andorra la Vella, 
les quals han vist incrementat el 
volum de població en 351, 401 i 
336 habitants, respectivament. 
Quant a la distribució per nacio·
nalitats, tal com s’ha esmentat, 
el creixement se centra en l’arri·
bada de ciutadans d’altres nacio·
nalitats, amb 657 nous residents, 
i els provinents d’Espanya, 505. 
Respecte als ciutadans amb na·
cionalitat andorrana i francesa, 
han augmentat en 430 i 126 per·
sones, respectivament. A més, hi 
ha hagut una disminució de re·
sidents portuguesos, dels quals 
198 han marxat del país.
 En referència a la població 
registrada als censos dels co·
muns, es manté un desviament 
del 6,1%, 4.848 persones, respec·
te a les estimades del Govern, tot 
situant el total en 84.383 resi·
dents. H

La població 
frega els 
80.000 
habitants
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Nou curs a l’UdA de gestió d’ONG 
i entitats sense ànim de lucre

El període de preinscripció a la no·
va formació que ofereix la Univer·
sitat d’Andorra (UdA) orientada a 
professionals i voluntaris del ter·
cer sector: el curs d’actualització en 
gestió d’Organitzacions No Gover·
namentals (ONG) i d’altres entitats 
sense ànim de lucre, està obert fins 
al 25 de febrer de 2022, segons va 
informar ahir en un comunicat el 
centre d’ensenyament superior. El 
tràmit es formalitza fàcilment a tra·
vés del web uda.ad, on apareix un 
formulari de preinscripció en línia.

 Sota la responsabilitat acadèmi·
ca de la fundadora i directora d’An·
dtropia, Marta Alberch, l’objectiu 
del curs és proporcionar una guia 
pràctica sobre la gestió d’organit·
zacions sense ànim de lucre, des de 
la seva fundació al seu desenvolu·
pament i creixement, passant per 
la definició d’objectius a curt i llarg 
termini, per la comunicació i difu·
sió dels projectes, la transparència 
financera i les bones pràctiques en 
la gestió de persones, entre d’altres 
aspectes. El curs aposta per una ori·
entació innovadora i creativa, des 
d’una perspectiva pràctica aplica·
da a casos reals. 
 El programa docent de la for·
mació està dirigit tant a gestors i 
tècnics encarregats de la gestió 
d’una entitat sense ànim de lucre 

com a persones interessades en col·
laborar en projectes de voluntariat, 
de cooperació internacional o d’ac·
ció humanitària.

CLASSES PRESENCIALS / L’equip do·
cent el constitueixen experts i pro·
fessionals dels diferents àmbits 
que s’hi tractaran, com ara l’àrea 
financera i legal, la gestió de per·
sones o la comunicació. Les clas·
ses es desenvoluparan presencial·
ment del 8 de març al 17 de maig 
de 2022, amb sessions que tindran 
lloc els dimarts de les 18.00 hores a 
les 21.00 hores, al campus de la Uni·
versitat d’Andorra, a Sant Julià de 
Lòria. El curs compta amb el suport 
del Govern d’Andorra i està adscrit 
a la Càtedra Unesco del centre supe·
rior andorrà. H

El període d’inscripcions 
estarà obert fins el 25 de 
febrer vinent

EDUCACIÓ
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FALSA ALARMA PER PAQUET SOSPITÓS
Escaldes-Engordany q Els Tedax i dues dotacions de la Policia es van 
desplaçar ahir als afores de l’Hospital Nostra Senyora de Meritxell per un 
avís de paquet sospitós. Els agents van tallar l’avinguda Fiter i Rossell per 
garantir la seguretat, tot i que al final es va tractar d’una falsa alarma.

Tan sols hi ha hagut 
542 baixes i 1.325 
noves inscripcions, el 
que representa una 
variació del +52,3%

ons, el que representa una varia·
ció positiva del 52,3% en compara·
ció el 2020.

Des del Departament d’Estadís·
tica destaquen el registre de noves 
activitats en els sectors relacionats 
amb el comerç a l’engròs i al detall; 
reparació de vehicles de motor i 
motocicletes (3.037), les activitats 

professionals, científiques i tècni·
ques (1.994) i l’hostaleria (1.031). 
En l’àmbit parroquial s’observa 
que el centre neuràlgic continua 
sent Andorra la Vella, on a finals de 
l’any 2021 hi havia el 34,5% dels es·

tabliments del Principat, amb un 
total de 3.698.

Malgrat que el 65,4% dels co·
merços se situïn a la capital, Escal·
des·Engordany i Encamp, les parrò·
quies d’Ordino i Canillo són les que 

mostren un increment més elevat, 
amb un 13,4% i un 14,3%, respecti·
vament. A banda, des del departa·
ment destaquen l’augment gene·
ralitzat de les activitats comercials 
arreu del territori. H
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33 Jean-Michel Armengol, Matthew Sultana, Hedva Ser i Sami Siyabi a l’acte de presentació de l’ArtCamp.
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PROMOCIÓ

E
l Pavelló d’Andorra a l’Ex·
po de Dubai va acollir ahir 
la presentació del projecte 
impulsat per Andorra, l’Art·

Camp. L’acte, sota el nom ArtCamp 
Andorra for Global i organitzat per la 
Comissió Nacional d’Andorra a la 
UNESCO (CNAU), pretén compartir 
aquesta iniciativa per crear noves col·
laboracions culturals amb altres pa·
ïsos del món i continuar exportant 
el concepte fora de les fronteres del 
país.

La presentació s’emmarca en la 
setmana temàtica dels Global de les 
Nacions Unides amb relació a l’Agen·
da 2030. Del 15 al 22 de gener es re·
uniran governs, empresaris i socie·
tat civil d’arreu del món a l’Expo de 
Dubai amb la intenció d’accelerar la 
implementació dels Objectius de De·
senvolupament Sostenible. L’esde·
veniment, impulsat per la CNAU, va 
permetre demostrar que les arts po·
den obrir nous camins per fomentar 
el diàleg intercultural i garantir unes 
societats sostenibles per les futures 
generacions. 

El projecte ArtCamp Andorra ha 

El projecte de l’ArtCamp es 
presenta a l’Expo de Dubai
L’acte s’emmarca en la setmana temàtica de les Nacions Unides amb relació a l’Agenda 2030
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complert 14 anys de llegat i consis·
teix a promoure intercanvis entre els 
artistes que venen de tot el món i en 
fomentar els valors de la pau, el dià·
leg intercultural i el respecte que de·
fensa la Unesco.

La ministra d’Afers Exteriors, Ma·
ria Ubach, va donar, de forma tele·

màtica, la benvinguda a l’acte que 
va comptar amb la participació del 
secretari general de la CNAU, Jean·
Michel Armengol, el qual va presen·
tar el projecte ArtCamp Andorra. 
També van prendre part de l’acte el 
representant de la delegació perma·
nent de Malta a la Unesco, Matthew 

Sultana, l’ambaixadora de bona vo·
luntat de la Unesco per a la diplomà·
cia cultural i padrina de l’ArtCamp 
Andorra i Malta, Hedva Ser, i l’artis·
ta d’Oman, Sami Siyabi, per compar·
tir la seva experiència com a partici·
pant de l’ArtCamp Andorra el 2014 i 
a l’ArtCamp Malta el 2015. H

Els andorrans es van desgra·
var l’any 2021, mitjançant les 
màquines tax free, un total de 
3.121.500 euros amb el procedi·
ment de Devolució de l’Impost 
al Valor Afegit (DIVA) d’Espanya, 
mentre que el 2020, la xifra tan 
sols va arribar als 2.155.000 eu·
ros, segons va informar ahir Rà·
dio SER Andorra.

Aquestes dades reflecteixen 
una aproximació a les xifres 
prepandèmia. A tall d’exemple, 
l’any 2019, els andorrans van 
desgravar un total de 3.129.430 
euros, una xifra lleugerament 
superior a la de l’any passat. Fi·
nalment, en el cas del contraban 
es van incoar 119 expedients, 73 
dels quals per tabac amb un va·
lor global de 124.500 euros. H

Més de tres 
milions d’euros 
desgravats de 
l’IVA espanyol
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33Un home tramita el DIVA.
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33 Taller de telefonia mòbil i internet, ahir a L’espai.

Una desena de padrins al taller 
de mòbils i internet de L’espai

L’espai, el centre social d’activitats i 
formació que la Fundació Crèdit An·
dorrà dedicat a la gent gran, va estre·
nar temporada d’activitats ahir, amb 
una formació sobre telèfons mòbils i 
internet. Una desena de padrins i pa·

drines, amb l’aforament limitat en el 
nombre d’assistents per compliment 
de les mesures anticovid, van anar a 
l’aula per rebre les instruccions opor·
tunes per aprendre a navegar per in·
ternet amb els seus aparells. «Els do·
nem les instruccions que consistei·
xen en, des de fer funcionar el mòbil 
fins a enviar i rebre missatges i bai·
xar i utilitzar algunes aplicacions», 
va explicar Joan Casas, responsable 
de L’espai.

Els assistents comencen per apren·

dre a connectar·se a una wifi i a nave·
gar amb el mòbil, i van progressant 
per poder descarregar·se aplicacions 
com el whatsapp i el correu, «que són 
les dues que més solen dominar, fins 
a altres que els poden agradar com les 
d’editar fotos o les de jocs», va indicar 
Casas. Capítol a part mereix el núvol, 
l’espai d’emmagatzematge virtual. 
Segons Casas, «és necessari saber ad·
juntar un document i saber accedir 
al certificat digital; són coses que si 
no t’ensenyen, no saps com fer·ho. H

Es van donar instruccions 
sobre com utilitzar el 
‘whatsapp’ o el correu

GENT GRAN

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY



DIMARTS, 18 DE GENER DEL 2022 el Periòdic d’Andorra10 Nacional

El PS controlarà la inversió de 
la taxa de tinença dels gossos

IMPOSTOS

E
l Partit Socialdemòcrata (PS) 
sol·licitarà als comuns on te-
nen representació que es re-
alitzi un control de la inver-

sió dels diners provinents de la ta-
xa de tinença de gossos per garantir 
la seva aplicació en les instal·lacions 
per als animals. Així ho van comu-
nicar ahir a la tarda els vocals, Mar-
ta Pujol i João de Melo, els quals van 
assegurar que la taxa «castiga a to-
tes les persones que tenen gossos per 
l’incivisme d’uns quants» assenya-
lant que «hi ha molta gent que no té 
gos i que també embruta el carrer». 
Per això, Pujol va destacar que la taxa 

33 Els vocals del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, João de Melo i Marta Pujol, davant un dels pipicans que hi ha distribuïts per Andorra la Vella.

L.B.S.

LAIA BAUTISTA SERVAT
ANDORRA LA VELLA

@laia_bautista

breus

Nou ajornament
del judici de BPA

Vela demana sobre el 
Cap de Salut Mental

JUSTÍCIA 3El judici de la causa 
primera de BPA va sofrir ahir un 
nou ajornament. El motiu ha es-
tat la renúncia de l’advocat Jo-
sep Anton Silvestres de seguir 
amb la defensa dels seus sis cli-
ents. El tribunal va acceptar la 
decisió. A partir d’avui, els seus 
clients tenen 10 dies de mar-
ge per torbar un nou lletrat o 
si no se’ls assignarà un d’ofici. 
Un cop tinguin el nou advocat 
és bastant probable que encara 
no es reprengui el judici, ja que 
aquest necessitarà temps per a 
familiaritzar-se amb el cas jurí-
dic. La decisió va passar després 
que el Tribunal negués la recu-
sació dels seus membres per 
part de Silvestre.

POLÍTICA 3La consellera general so-
cialdemòcrata Susanna Vela va en-
trar ahir una demanda d’informa-
ció a Sindicatura sobre el procés de 
selecció per a cobrir la plaça de Cap 
de l’àrea de Salut Mental del Servei 
Andorrà d’Atenció Sanitària (SA-
AS). La consellera ja va sol·licitar la 
informació anteriorment i el mi-
nistre de Salut, Joan Martínez Be-
nazet, es va comprometre en seu 
parlamentària a entregar-la, tot i 
que aquest fet encara no s’ha pro-
duït. Per aquest motiu, Vela va in-
sistir de nou en demanar tota la do-
cumentació relativa a aquest pro-
cés. El Partit Socialdemòcrata va 
presentar un total de 15 esmenes 
on també destaquen la creació del 
centre de Salut Mental.

CRÈDIT ANDORRÀ

33 El ponent David Macià.

Crèdit Andorrà organitza una 
conferència sobre els mercats

Crèdit Andorrà organitza la confe-
rència en línia Preparant el 2022. In-
vertir amb els mercats en màxims, en 
la qual s’analitzarà l’entorn actu-
al dels mercats i les previsions per 
a l’any vinent. L’acte anirà a càrrec 
de David Macià, CFA, director d’In-
versions i Estratègia de Mercats 

de Crèdit Andorrà Asset Manage-
ment, qui parlarà sobre els aspec-
tes crítics per prendre les millors 
decisions d’inversió en el nou exer-
cici que comença.

La sessió, que es durà a terme en 
format telemàtic, tindrà lloc de-
mà a les 18.30 hores i s’hi podrà ac-
cedir fent una inscripció a l’enllaç 
següent: https://bit.ly/3JsUFw0, el 
qual també es troba a les xarxes 
socials de Crèdit Andorrà. L’enti-
tat bancària, compromesa amb el 
servei als clients, ofereix aquestes 
sessions informatives per posar a 

disposició de les persones interes-
sades l’actualitat dels mercats fi-
nancers i aportar informació de su-
port a l’hora de prendre decisions 
d’inversió.

Crèdit Andorrà també disposa 
del blog Research, amb continguts 
d’actualitat financera i econòmi-
ca a càrrec de l’equip d’analistes 
del Grup Crèdit Andorrà, des d’on 
s’ofereix l’opció de subscriure’s al 
servei de newsletter per rebre totes 
les novetats. En aquest darrer, tam-
bé es pot seguir l’actualitat macro-
econòmica i de mercats. H 

El ponent David Macià 
tractarà les previsions i 
l’actualitat financera

ENTITATS BANCÀRIES
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representa una «doble imposició», ja 
que existeix la taxa d’higiene.

«Els comuns on tenim presència 
controlarem que realment aquestes 
instal·lacions pels gossos estiguin 
impecables, però també que hi hagi 
nous equipaments», va anunciar Pu-
jol. A més, va posar com a exemple 
els pipicans que hi ha dins dels apar-
caments, els quals va considerar que 
tenen «pocs metres quadrats» i «no 
hi ha espai suficient perquè els gos-
sos puguin córrer, passejar o jugar 
sense anar lligats». La vocal del PS 
també va insistir en el fet que la so-
lució no és la taxa o el registre d’ADN 
caní, sinó que «s’han de fer altres po-
lítiques més favorables per a les per-
sones o famílies que conviuen amb 

animals de companyia».
Tanmateix, va aprofitar per recor-

dar que segons «informacions que 
han aparegut pels mitjans de comu-
nicació» i «dels quals hem tingut co-
neixement» des del Partit Socialde-

mòcrata «sabem que hi ha certes ir-
regularitats o disfuncions a l’hora 
d’aplicar la taxa». Per aquest motiu, 
els vocals van recalcar que tenen «al-
tres prioritats» com per exemple de-
senvolupar una taxa voluntària com 
la dels pisos buits, ja que van assegu-
rar que, en el cas de la taxa de tinen-
ça de gossos, «s’aplica per defecte i 
directament sense comprovar pri-
mer les exempcions». Així mateix, 
van manifestar que «informar la ciu-
tadania sobre l’objectiu d’aquesta ta-
xa a través de campanyes de comuni-
cació» és l’eina per evitar perjudicis 
als propietaris de mascotes que no 
han de pagar-la com són la gent gran, 
les persones discapacitades o les que 
han adoptat un animal. H

PARTIT SOCIALDEMÒCRATA

Des del partit asseguren que són coneixedors de cobraments a persones que n’estan exemptes

«S’han de fer polítiques 
més favorables per a les 
persones o famílies que 
conviuen amb animals 
de companyia»

MARTA PUJOL
VOCAL DEL PS
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Interview with the Director of the INH. 3 We start with the Strategic Plan and the diagnosis as the first objectives
L. L.

Josep Maria Pla leads the Steering 
Committee that oversees the first 
term of the National Housing Insti-
tute (INH). This institution is inten-
ded to promote the line of action of 
housing policies in the country in 
order to curb one of the great pro-
blems of Andorra and the main con-
cern of the citizens.

–How was your first contact in of-
fice?
–First of all, I would like to thank 
the people who have trusted me to 
take on this task, which I unders-
tand will have a significant impact 
on the population and the future of 
the welfare state of Andorra, and I 
feel great pleasure to be associated 
with it. It also gives me respect, be-
cause we are talking about a very ba-
sic need of people, and enthusiasm 
to be able to participate in building 
and providing solutions. Secon-
dly, the people with whom I share 
this task, Marta Alberch and Àlex 
González, got along very well and I 
think we are very complementary. 
I’m more from the world of mana-
gement and economics, Marta from 
the social services environment, 
and Alex is an architect. And then 
I also noticed a big political push 
behind this issue, and that always 
makes it easier, in the sense that it’s 
easier to go with the wind in your 
favor than the other way around. 
These three points make the arri-
val positive.

–Have you had any meetings yet?
–Yes, and when I started talking to 
the people and organizations invol-
ved in housing, I saw that there was 
a lot of desire to move forward on 
everyone’s part. I didn’t find anyo-
ne blocked or completely defensive, 
on the contrary. I haven’t been able 
to see everyone yet, but I’ve covered 
several areas and I’ve seen them all 
eager to participate, to help, to mo-
ve forward, to find solutions… Ma-
ybe the paths aren’t the same, but 
that’s part of the difficulty or grace 
of the matter, which is to discover 
why and what can be done about it.

– Of course, you also took on the 
task of creating the service, right?
–Yes and no, because the munici-
paltes, which are very close to the 
population, have always had some 
kind of action in this regard, even 
if it was not on a national scale or 
not in a structured way. The gover-
nment also has a technical housing 
cabinet, which under the impetus 
of Minister Filloy, has been working 
on this issue for some time and loo-
king for ways to act on it, coming 
from the social sphere and now mo-
re related to the planning of the te-
rritory. I think it makes a lot of sen-
se that solutions can come more 
from the side of land use planning 
than from the social side, in the sen-
se that land use planning decisions 
can simplify the problem and help 
alleviate the issue, and so social as-
sistance needs may be different or 
otherwise approached. And finally, 
considering that 40% of people live 

«The challenge is to make 
the Institute seen as the 
benchmark in housing»

Josep Maria Pla 
Director of the National Housing Institute

–What are the first tasks you have 
carried out?
–First of all, it has been working wi-
th the Steering Committee, getting 
to know us, establishing work gui-
delines and initiating the Strategic 
Plan we are working on. Then see 
me with the actors involved, from 
the political, administrative, asso-
ciations, owners, etc. I’m about hal-
fway there, I haven’t made all the 

in a rental home, it means that they 
are in regular contact with the ow-
ners and there is a bond, especially 
when it is long–term. I think this 
has been especially true of the pan-
demic, where landlords have also 
been on the side of tenants in diffi-
cult times. Thus, it is true that the-
re was no centralizing and coordi-
nating body, but there were actions 
in this area.

visits I have planned due to agen-
da issues. But my goal is to talk to 
everyone who, near or far, has an 
interest or involvement in this to-
pic. And the other thing we’ve do-
ne is start looking at projects that 
are being carried out by the govern-
ment and are likely to move to the 
Institute.

–And what diagnosis do you make of 

«Spatial planning 
decisions can 
simplify the issue 
and alleviate it»

the issue?
–This is the last task we have taken, 
which is to start a diagnosis, becau-
se we understand that without it 
we cannot provide solutions that 
make sense or consistency. It is a 
job that is not finished, because 
part of the diagnosis comes from ta-
lking to people. In fact, I don’t come 
from the housing industry, and the-
re are pros and cons. The downside 
is that I don’t know directly about 
the issue and I have to take the da-
ta and opinions, and get a picture. 
And the advantage is that I do not 
come up with any preconceived no-
tions and I can listen to each other, 
without having to take a situation, 
analyzing the arguments and figu-
res, and then make a drawing of the 
situation within the Institute that 
we will share later. We believe that 
sharing analysis and diagnosis will 
help us all to find solutions.

– Will this diagnosis be the first do-
cument made public by the Institu-
te?
–Yes, we would like to.This and the 
Strategic Plan are the first two im-
pacts we have planned.

– How will the Institute relate to ot-
her government housing resources?
– With the members of the Housing 
Board, which will soon be trans-
formed into the National Housing 
Commission as provided by law, I 
have met with two–thirds and they 
have been the pre–established in-
terlocutors to talk about. But they 
are not the only ones, because not 
all estates are represented, and I un-
derstand that it is interesting to ta-
lk to everyone who is, near or far, 
involved in the subject. And in re-
lation to the Office of Housing, the 
Ministry of Housing, and the Tech-
nical Cabinet of Housing, we have 
an ongoing relationship, because 
in a way they are passing on their 
knowledge to us and we are wor-
king together. In particular, we ha-
ve a very close collaboration with 
the Cabinet, because work has al-
ready begun and in order to trans-
fer these projects.

We also work hand in hand 
with the Government’s Informati-

«I can listen to each 
other, without having 
to take a situation, 
and then make a 
drawing of ourselves 
inside the Institute»

33 The director of the 
National Housing Institute, 

Josep Maria Pla.

EL PERIÒDIC
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on Systems Department. The law 
mandates the creation of a databa-
se of leases, and the edict will soon 
be issued to make this computer to-
ol that will be overseen by this de-
partment, because the idea is to link 
to the data that already exists. Fina-
lly, we have a strong relationship 
with the Department of Statistics, 
because it has all the data available 
and we will compare it with the da-
ta that we can obtain, together with 
those of the CRES. I think this is a 
very basic and necessary cooperati-
on, because what we are clear about 
is that we do not want to repeat the 
things that are already being done.

– What will be the role of the Institute 
in terms of citizenship?
– I consider that there is a role of 
information and pedagogy, in the 
sense of explaining our conclusions 
and proposals in the most unders-
tandable way possible so that ever-
yone can contribute and enrich the 
diagnosis. However, it is true that 
different relationships are establis-
hed with the public, from those that 
receive the effects of regulations of 
a more general nature, therefore, 
are not directly visible to situations 
such as those of the area of social 
housing, where there is a very direct 
link with the person involved. It’s a 

very wide range, and the action will 
probably not be the same.

– Will measures such as the freezing 
of leases be borne by you?
– The Institute makes proposals and 
the decisions are made by the Go-
vernment. We can take an initiati-
ve and make suggestions, but the 
decision will not be ours. As I un-
derstand the law of creation of the 
Institute and as it is configured, it 
must have a role, but preponderant 
at least very present in making pro-
posals, analysis and support for this 
decision, even if it does not belong 
to it. So we understand that from 
the Institute we must be able, from 
the available data, to give an ima-
ge at every moment of the situation 
that the house is experiencing and 
of the actions that may be relevant. 
But this does not mean that the ad-
ministrations want to take action, 
and our aim is that we can help 
them to come up with solutions 
to the problems they pose. I do not 
think that it is in any case a question 
of the Institute having an exclusive 
right to the question of housing. Ra-
ther, it should have a coordinating 
role, support, contribute experti-
se, have a global vision at the coun-
try level, collect proposals that ha-
ve been made elsewhere… The goal 

is to be able to be a benchmark in 
terms of to the analysis and applica-
tion of solutions. This seems to me 
to be a very important element, be-
cause the Institute, without the par-
ticipation of all the actors involved 
in housing, does not have and will 

not have the capacity to solve the 
problem. I think it is very clear that 
it is the collaboration between all of 
us that will enable us to provide so-
lutions and improve the situation.

– Do you currently manage any re-
al estate?
– Currently, the Institute does not 
have any assets in real estate. Ac-
cording to the law, this can only ha-
ppen due to the transfer of owners-
hip or management, or due to the 
promotion of a project generated 
by the Institute itself, such as the 
one we will have in Andorra la Vella. 
But so far no one was able to send in 
the perfect solution, which is not 
strange.

– What are the goals of the Institu-
te for 2022?
–What the Institute intends to do 
in 2022 is, on the one hand, a social 
housing project for people with so-
cial difficulties. Apartments will be 
made available to people who are 
now users of Social Services and this 
is a project that is being developed 
by the Government and the private 
sector, but the idea is that this is ma-
naged by the Institute and is up and 
running in end of the first quarter. 
The law requires the creation of the 
Housing Fund, which is already un-

derway and is being led by the Mi-
nistry of Finance.

Then there is a first project in 
which the Fund will participate, 
which is the construction of affor-
dable rental housing in Andorra la 
Vella, in collaboration with the cor-
poration of the capital and Andor-
ra Telecom. And from there, there 
are the different elements I mentio-
ned earlier, such as the creation of 
the lease database, which we antici-
pate will be between the end of the 
year and the beginning of next; the 
Strategic Plan, which will include 
everything we plan to do during our 
four–year term; and the diagnosis 
of the state of the house and its pro-
blems. It can be said that this is our 
very short term roadmap.

– And taking all this into account, 
when will you consider that the Na-
tional Housing Institute will be con-
solidated?
– I believe that the challenge of this 
mandate is to make the Institu-
te seen as the benchmark, with ex-
pertise and support capacity, in the 
field of housing in Andorra. And all 
this with the intention of helping to 
make the right to decent housing, 
which is basic and recognized by 
the United Nations, a reality in our 
country. H

«We need to be able 
to give a picture 
at all times of the 
situation the home is 
experiencing and the 
relevant actions»
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Grandvalira i Land Rover 
continuaran col·laborant

ACORD

Grandvalira i Land Rover Espanya 
van segllejar ahir l’acord de reno-
vació del patrocini fins al final de la 
temporada, el qual permetrà comp-
tar amb el circuit de conducció so-
bre neu permanent. La signatura es 
va fer en un acte al Pla d’Espiolets 
del sector Soldeu de Grandvalira i al 
qual han assistit el director general 
de Grandvalira - Ensisa, David Hidal-
go, i el director de màrqueting de Ja-
guar Land Rover Iberia, Oscar Oñate, 
i és un pas previ a la voluntat per part 
de les dues companyies de treballar 
en un contracte a llarg termini, amb 
més accions de Land Rover a Grand-
valira que permetin desestacionalit-
zar les col·laboracions. D’aquesta ma-
nera, es vol començar una nova eta-
pa per tal de mantenir l’èxit de les 
accions dutes a terme fins ara.  La re-
novació de l’acord suposa la consoli-

El patrocini pemet 
comptar amb el circuit de 
conducció sobre neu
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dació d’una de les apostes de Grand-
valira d’ampliar l’oferta d’activitats 
i experiències premium de l’esta-
ció més enllà de l’esquí. L’activitat 
està oberta a tots els públics oferint 
l’opció de realitzar només el curs de 
formació, tot i que es manté l’oferta 
per a combinar-lo amb una estada 
d’una o dues nits a l’Sport Hotel Her-
mitage & Spa i sopar a L’Abarset. H

COMÚ D’ORDINO

33 Els cònsols de la parròquia d’Ordino, Eva Choy i Josep Àngel Mortés

@Periodic

AGENDA 2030

E
l Comú d’Ordino ha desti-
nat, fins al moment, 30.000 
euros a posar en marxa un 
pla de sostenibilitat amb la 

voluntat d’alinear-se amb els objec-
tius de l’Agenda 2030. Ho van ma-
nifestar aquest dilluns en roda de 
premsa els cònsols d’Ordino, Josep 
Àngel Mortés i Eva Choy, els quals 
van exposar que la finalitat princi-
pal de pla és «encaminar la gestió 
política cap a la sostenibilitat inte-
grant-la com un eix en la gestió de la 
parròquia». D’aquesta manera, tal 
com va explicar el mandatari, el pla 
fixa un full de ruta basat en dos eixos 
principals, l’alineament dels Objec-
tius de Desenvolupament Sosteni-
ble (ODS) per materialitzar accions 
pels pròxims cinc anys i la definició 
del sostre de creixement urbanístic 
de la parròquia «per donar resposta 
a la creixent demanda d’habitatge i 
per preservar el nostre entorn com 
un bé preuat».

En aquest sentit, els primers pas-
sos executats per la corporació ha 
estat la realització d’una diagnosi 
d’alineament amb els ODS per defi-
nir els punts motors de la parròquia 
i l’encàrrec d’un estudi per determi-
nar el sostre de creixement urbanís-
tic. Choy va comentar que s’han pri-
oritzat els ODS relatius a l’aigua ne-
ta i el sanejament, el de producció i 
consum responsables, el d’acció cli-

El Comú d’Ordino destina 30.000 
euros al pla de sostenibilitat
Un dels objectius és 
definir el sostre de 
creixement urbanístic
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litat». La cònsol menor també va afe-
gir, en relació amb l’estudi de creixe-
ment urbanístic sostenible, que es 
tracta d’una qüestió que preocupa 
als ciutadans d’Ordino i que a través 
de l’anàlisi demogràfica i mediam-
biental encarregat permetrà «donar 
resposta als neguits de la població» i 
unes línies d’actuació i un full de ru-
ta centrat en els sistemes urbans re-
silients i eficients, la planificació i ti-
pologia d’habitatge a potenciar i la 
relació amb el plantejament urba-
nístic, la renovació funcional i ener-
gètica del parc d’habitatge, la mobi-
litat sostenible i la relació amb el pa-
trimoni natural. H

CULTURA

L’actuació que el Ballet Béjart 
Lausanne havia d’oferir per tan-
car la Temporada el pròxim 27 
de gener ha quedat posposada a 
causa d’un brot de covid-19 a la 
companyia. La voluntat del ballet 
i l’organització és oferir l’especta-
cle més endavant i es treballa per 
fixar una nova data quan les con-
dicions ho permetin.

Les entrades que s’havien ve-
nut queden anul·lades i s’ha 
obert ja el procés per la devolució 
de l’import als compradors. Les 
persones que les hagin adquirit 
al portal de venda d’entrades on-
line rebran la devolució de l’im-
port en les setmanes vinents sen-
se que hagin de fer cap gestió. En 
el cas que s’hagin comprat les lo-
calitats a La Llacuna o a l’Oficina 
Nacional de Turisme caldrà anar 
al mateix punt de venda on es re-
tornaran els diners. H

El Ballet Béjart 
posposa 
l’actuació a 
per la covid-19
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33 El Ballet Béjart.

B.B.

GRANDAVALIRA

33 El circuit Land Rover.

El pla vol «encaminar 
la gestió política cap a la 
sostenibilitat integrant-
la com un eix en la gestió 
de la parròquia»

A banda, va avançar que també 
s’han marcat més ODS per treballar-
los a mitjà-llarg termini tot cercant 
un «equilibri i buscar paral·lelament 
una sostenibilitat econòmica sense 
malmetre l’atractiu més important 
de la nostra parròquia que és l’en-
torn natural». Des del comú han po-
sat en relleu que en els primers dos 
anys de mandat ja s’han complert 
el 90% dels projectes marcats i que 
«ara toca buscar-ne de nous», tot des-
tacant que l’execució del pla de sos-
tenibilitat durant els pròxims dos 
anys permetrà «deixar la parròquia 
ordenadíssima en tots els aspectes i, 
sobretot, en l’àmbit de la sostenibi-

màtica i el de vida d’ecosistemes ter-
restres, els quals es materialitzaran 
en accions a la parròquia en un ter-
mini d’aproximadament tres me-
sos. «Volem aterrar aquesta fita des 
de la màxima responsabilitat i ele-
var el nostre compromís amb fets», 
va indicar.

COMÚ DE LA MASSANA

ESCUDELLA ALS 
RESTAURANTS A 
LA MASSANA PER 
SANT ANTONI

La Massana q El Comú 
de la Massana va 
decidir mantenir la 
tradició escudellaire per 
Sant Antoni i diversos 
restaurants de la parròquia 
van oferir aquest plat 
des de dissabte fins 
ahir dilluns. La idea de 
traslladar l’escudellada 
als restaurants va 
sorgir l’any passat com 
a conseqüència de la 
covid-19, i ha servit un 
any més per promocionar 
de nou els restaurants 
massanencs. A més de 
menjar l’escudella al 
mateix restaurant, també 
hi havia la possibilitat 
d’endur-se-la a casa.  En 
total hi van participar 
en aquesta acció una 
quinzena d’establiments 
de la parròquia. Alguns 
restaurants allargaran 
la iniciativa durant tota 
la setmana, segons va 
informar el comú.
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el Periòdic d'Andorra

Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DC 19 DE GENER

DE 9H A 13H

DM 1  I  DC 2 

DE FEBRER 

DE 9H A 13H30

@

GESTIÓ I  

CONTROL DE LES

INSTAL.LACIONS 

DE RISC DE

PROLIFERACIÓ 

DE LA LEGIONEL.LA

CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DJ 17  DE FEBRER

DE 9H A 13H
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

SELECCIONA

Interessats truqueu al telèfon 824957
fornelies@me.com

REPARTIDOR       FORNER

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

Fleca Font Ordino
Selecciona

ADMINISTRATIU/VA -
AUXILIAR COMPTABLE
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O O R D I N O

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.
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N a t u r -
l a n d 
acollirà 
del 3 al 6 

de febrer, per segon any consecutiu, 
el World Triathlon Winter Cham-
pionships, i per primera vegada el 
World Triathlon Winter Duathlon 
Championships. L’organització va 
anunciar que es preveu l’arribada 
de més de 250 atletes de 14 països, 
en una prova on els millors atletes 
d’aquesta disciplina competiran 
per aconseguir els títols mundials 
en les categories elit, sub-23 i júnior.  

A la presentació, que va tenir lloc 
a Sant Julià, en el Centre Cultural 
i de Congressos Lauredià, van acu-
dir el ministre de Presidència, Eco-
nomia i Empresa, Jordi Gallardo; el 
cònsol major de Sant Julià de Lòria, 
Josep Majoral, i el director regional 
de the Ironman Group a Andorra, 
Espanya, Itàlia i Portugal, Agustí Pé-
rez, i va ser el mateix Gallardo qui va 
declarar que «estem segurs que en-
guany el retorn econòmic per a la 
parròquia i el país encara serà més 
important» i és que l’organització 
preveu un retorn d’uns 390.000 eu-
ros. 

Naturland tornarà a acollir a la 
seva cota 2.000 una dura prova que 
exigeix el màxim dels atletes. «Penso 
que l’èxit de l’any passat, malgrat les 
difícils condicions a què ens va por-
tar la pandèmia, ha estat el factor 
clau perquè la Unió Internacional 
de Triatló (ITU) hagi confiat nova-
ment en les nostres instal·lacions», 
va explicar Majoral. Tanmateix, Pé-
rez va ser l’encarregat d’anunciar 
que «el Principat formarà part, a pe-
tició de la Unió Internacional de Tri-
atló, del calendari de Copa del Món 
els pròxims dos anys».

EL PERIÒDIC

El campionat del món de triatló 
d’hivern torna superant xifres
Sant Julià de Lòria i Naturland seran el focus d’atenció de l’esport de resistència des del 3 al 6 de febrer

MULTIESPORT 3 COMPETICIÓ

BCA

33 Mekel durant un partit de lliga.

Gal Mekel romandrà allunyat 
de les pistes quatre setmanes

Gal Mekel estarà lluny del parquet 
durant les pròximes quatre setma-
nes. Segons va comunicar el Mora-
Banc, el base pateix una lesió mus-
cular al bessó esquerre i haurà 
d’aturar-se, de nou, i és que el juga-
dor ja va estar absent a causa de la 
covid-19, on va haver de fer la qua-

El base israelià pateix una lesió muscular al bessó esquerre i haurà d’aturar-se de nou
EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

BÀSQUET 3 INFERMERIA

mera vegada, del mundial de duat-
ló d’hivern, que es durà a terme els 
dies 3 i 4 de febrer també a Natur-
land. El desenvolupament de la pro-
va es podrà seguir en directe per Tri-
athlon Live, la web de Ràdio i Televi-
só d’Andorra (RTVA) i a la plaça de 
la Germandat de Sant Julià de Lòria, 
on s’instal·larà una pantalla gegant 
per seguir les competicions, fent que 
la parròquia també esdevingui un 
punt festiu. Finalment, a Naturland, 
s’han realitzat obres per facilitar 
l’accés dels espectadors a la zona de 
competiciñó, i així es pugui gaudir 
d’una experiència més completa. H

rantena al seu país. Tanmateix, l’is-
raelià registra la seva segona lesió 
des que va arribar al MoraBanc, ja 
que ja va estar quatre setmanes de 
baixa a finals de l’octubre passat 
per un problema muscular a la ca-
ma dreta, res més arribar a l’equip. 
Mekel es perdrà el partit de demà 
contra el Lokomotiv Kuban Kras-
nodar d’EuroCup, i els pròxims de 

l’ACB contra BAXI Manresa del dis-
sabte i el del següent diumenge con-
tra el Reial Madrid. Aquesta lesió se 
suma a les ja conegudes de Tyson 
Pérez i David Jelínek, i les seqüe-
les amb la covid-19 que està sofrint 
Amine Noua.

Pel que fa a les estadístiques, l’ac-
tual jugador tricolor ha jugat no-
més cinc partits en la Lliga Endesa, 

amb 15.16 minuts de mitjana, 5,6 
punts, 3,2 assistències i 5,2 de valo-
ració, mentre que a Europa ha dis-
putat quatre partits, amb 16.28 mi-
nuts de mitjana, 4,3 assistències i 
3,3 de valoració.

La notícia no pot arribar en pit-
jor moment, i és que al MoraBanc 
tan sols li queda, per a salvar la situ-
ació actual, dur a terme bones actu-
acions a l’EuroCup, ja que a la lliga 
van registrar la seva quarta derrota 
consecutiva, sent tercers per la cua 
a la classificació. S’haurà d’esperar 
per veure si Ibon Navarro recupera a 
Noua per al duel de demà, però la si-
tuació no és, ni de bon tros, la millor 
per al conjunt andorrà avui dia. H

«Estem segurs que 
enguany el retorn 
econòmic per a la 
parròquia i el país encara 
serà més important»

«L’èxit de l’any passat 
ha estat clau perquè la 
Unió Internacional hagi 
confiat novament en les 
nostres instal·lacions»

«El Principat formarà 
part, a petició de la Unió 
Internacional, del calendari 
de Copa del Món els 
pròxims dos anys»

JORDI GALLARDO

JOSEP MAJORAL

AGUSTÍ PÉREZ

MINISTRE D’ECONOMIA

CÒNSOL MAJOR DE SANT JULIÀ

DIRECTOR REGIONAL IRONMAN

390.000  euros de 
retorn econòmic és el que l’orga-
nització espera contabilitzar.

+250 atletes d’elit s’es-
tabliran al país per disputar la pro-
va per segon any consecutiu. 

14 nacionalitats diferents 
lluitaran per endur-se el títol de 
campions.

les xifres

Pel que fa a les jornades, aques-
tes presentaran un format renovat. 
El més destacable és que els atletes 
Elit, sub-23 i júnior completaran els 
vuit quilòmetres de cursa a peu, els 
14 de BTT i els 12 d’esquí de fons rea-
litzant cinc transicions, dues voltes 
de cada tram, el que significa que 
els competidors començaran amb 
una volta complerta al circuit, co-

mençant per la cursa a peu, per sal-
tar després a la bicicleta i continu-
ar amb l’esquí de fons. Una cop com-
pletada la primera volta deixaran 
l’esquí de fons per iniciar de nou el 
circuit amb la cursa a peu. L’altra 
novetat a destacar d’aquesta segona 
edició és el canvi en la cursa per re-
lleus en equpis mixtes. Seguint les 
directius que aplica la World Triat-

lon des d’inicis d’aquest 2022, l’or-
dre de realització de les proves serà 
home-dona-home-dona. Els equips 
hauran de completar dues voltes al 
circuit d’1,1 quilòmetres de cursa a 
peu, de 2,2 quilòmetres de BTT i de 
2.2 d’esquí de fons. 

D’igual manera, i tal com va recal-
car Pérez, aquesta nova edició també 
comptarà amb la celebració, per pri-

33 Els cònsols de Sant Julià 
de Lòria, el ministre Gallardo 
i els representants d’Ironman 

durant la presentació. 
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FAE

33 Mijares (esquerra) en el podi de l’eslàlom a Kronplatz.

ESQUÍ 3 COMPETICIÓ

L’
estació italiana de Kron-
platz va acollir ahir l’es-
làlom dels Nacionals de 
Geòrgia, on l’esquiado-

ra de la Federació Andorrana d’Es-
quí (FAE) Carla Mijares va tornar a la 
competició, i ho va fer assolint la ter-
cera posició i registrant 37.22 punts 
FIS. Mijares va pujar al podi amb un 
temps 1.23.22, a 0.63 de la vencedora, 
la italiana Vera Tschurtschenthaler, 
que s’ha imposat amb 1.22.5d’9, men-
tre que la segona classificada va ser 
la noruega Martine Fosmo Nyberg, a 
0.44. Amb aquesta cursa, la de la FAE 
va obtenir 37.22 punts FIS, millorant 
els seus actuals 37.86 de l’actual llista. 
La pròxima cita de l’andorrana serà 
la doble Copa d’Europa d’eslàlom de 
Meiringen Hasliberg (Suïssa), el prò-
xim dimecres i dijous.

D’altra banda, en disciplina de ve-
locitat va ser el torn per a Jordina Ca-
minal i Jèssica Núñez, que competei-
xen a les curses FIS de descens de San-
ta Caterina Valfurva (Itàlia). Al primer 
entrenament oficial, Caminal va as-
solir la 35a posició, a 2.72, mentre 
que Núñez es va col·locar 57a, a 4.23. 
La corredora més ràpida va ser la itali-
ana Vicky Bernardi, amb 1.06.42, i ara 
mateix els punts FIS en descens de les 
dues corredores tricolor són 92.83 i 
106.67, respectivament.

LA FAE ENCETA LA COPA FORD/ La Federa-
ció Andorrana d’Esquí va presentar 
ahir, juntament amb els esquí clubs 
del Principat, l’edició d’aquest any 
de la Copa Ford, un circuit sub-10 
que es disputarà a totes les estacions 
d’Andorra des del mes de gener fins 
a l’abril. La primera cursa tindrà lloc 

Mijares torna amb una 
tercera plaça a Kronplatz
L’andorrana puja al podi a l’eslàlom dels Nacionals de Geòrgia amb 37 punts

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

el pròxim cap de setmana a Soldeu, 
amb el Trofeu Illa del dia 23. Aquesta 
Copa Ford preveu un circuit de cinc 
curses repartides al llarg de la tem-
porada, i que passaran per totes les 
estacions del país, una per estació. El 
campionat serà per al club que sumi 
més punts, i a cada prova, a banda de 
donar punts, també es farà l’entre-
ga dels premis als millors classificats 
de l’etapa. La peculiaritat de la Copa 
Ford és que no és una cursa en format 
individual (tot i que baixen d’un en 
un) sinó que és una cursa per equips. 
S’agafaran els 10 millors classificats 
de cada club, se sumaran els temps i 
es classifiquen per club. H

MULTIESPORT 3 CURSA

Roger Puig continua abonat a es-
tar entre els millors dels Campi-
onats del Món de Lillehammer. 
L’andorrà va tornar a entrar ahir 
dins del top10 mundial gràcies 
a la 9a posició que va assolir en 
la combinada. Al supergegant, 
Puig havia finalitzat 9è, i a l’es-
làlom va aconseguir mantenir la 
posició per finalitzar la combina-
da en aquesta plaça, un resultat, 
de nou, molt positiu per a l’equip 
tricolor després d’encadenar di-
versos top10 en les últimes cur-
ses d’aquests Mundials noruecs. 
A partir d’avui, l’esquiador haurà 
de canviar el xip perquè deixarà 
de banda la velocitat i començarà 
les disciplines tècniques.

«Estem supercontents tots. 
Hem fet tres top10 seguits en ve-
locitat, el que ha estat totalment 
inesperat i ho agraïm moltíssim. 
Estem molt motivats per encarar 
aquesta setmana, ja que venen 
les disciplines tècniques i al final 
també hi ha un paral·lel, en el que 
ens ho passarem bé», va declarar 
Puig en acabar les jornades, men-
tre que el seu entrenador, Jordi 
Carbonell, explicava que [Puig] 
ha sabut mantenir la posició en 
una pista que estava molt dura, 
gelada, i ha pogut mantenir-se al 
lloc, amb bons moviments». H

Spartan Race supera el mur de 
la covid-19, i Crow Legacy Com-
pany, societat que gestiona 
Spartan Race a Espanya, ha tor-
nat a beneficis en 2021, amb uns 
guanys de 200.000 euros en l’úl-
tim curs, segons va informar el 
mitjà digital Palco23. L’empre-
sa va aconseguir tancar l’any 
amb uns ingressos d’1,6 milions 
després d’haver fet un canvi es-
tratègic en el seu negoci, recol-
zant-se en els ingressos per pa-
trocini, que han suposat un ne-
goci pròxim al milió d’euros, és 
a dir, més que duplicar aquesta 
partida en comparació amb els 
exercicis anteriors. 

La clau d’aquesta remuntada 
ha estat en el fet que l’empresa 
va posar en marxa aquesta estra-
tègia replicant el model de la se-
va edició a Andorra, on compta 
amb el suport de les institucions 
del país. Tanmateix, en el present 
curs l’organització espera po-
der organitzar entre nou i 11on-
ze curses, havent confirmat les 
edicions d’Spartan Race d’Andor-
ra, Mallorca, Madrid i Tenerife. 
«Hem passat d’un producte prin-
cipalment esportiu a un model 
turístic i esportiu», va explicar el 
director general d’Spartan Race 
Espanya, Àngel Sanz. H

Puig segueix 
entre els 
millors amb 
una 9a posició

L’Spartan Race 
d’Andorra es 
converteix en 
un mirall

EL PERIÒDIC EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY ESCALDES-ENGORDANY

33 Puig a Lillehammer. 33 Un instant d’una Spartan Race.

FAE SPARTAN RACE

Caminal i Núñez 
competeixen avui 
en les curses FIS de 
descens de Santa 
Caterina Valfurva (Itàlia)

@RANKING_IFFHS

L’IFFHS ESCULL 
L’11 HISTÒRIC DE 
LA SELECCIÓ

Futbol q L’International Federation 
of Football History & Statistics 
(IFFHS) va publicar el que, 
estadísticament, seria el millor 11 

històric de la selecció andorrana 
de futbol. Noms i cares conegudes 
que han fet, i alguns segueixen fent, 
progressar aquest esport al país.

FANDJUDO

breus
El sènior femení venç el 
Frederic Mistral per 3-2

Balleste es fa amb la plata a la Copa d´Espanya

Maeva Estevez deixa 
enrere la covid-19

JUDO 3El judoka de la Federació Andorrana de Judo (Fandjudo) Ares Balles-
te es fa ver amb la plata a la Copa d´Espanya mínim i junior de Tortosa en 
-40 kg. Joan Gilabert en la mateixa categoria i els júniors David Pellicer 
(-60 kg) i Nil Pou (-66 kg) també van representar al país en la competició. 

VÒLEI 3L’equip sènior femení del CV 
Valls d’Andorra va vèncer en l’úl-
tim partit de la primera fase al Fre-
deric Mistral per 3-2, en un partit 
que va estar molt lluitat i que no es 
va decidir fins a les acaballes. Les an-
dorranes hauran de continuar tre-
ballant amb intensitat per assolir 
la permanència en la segona fase.

SBX 3La rider andorrana Maeva Este-
vez, després d’estar 24 dies lluitant 
contra la covid-19, donant positiva 
als tests, ahir va aconseguir el ne-
gatiu, cosa que li permetrà tornar 
a la competició. Estevez ja té la vis-
ta fixada en les pròximes curses de 
Copa d’Europa d’SBX que tindran 
lloc a Reiteralm (Àustria).
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FUTBOL 3 LLIGA MULTISEGUR ASSEGURANCES

El campió, KO 
a vuitens de final

El vigent Campió de la Copa Constitució Protecvall cau eliminat a vuitens de final davant l’Inter Club 
Escaldes. Els lauredians, amb moltes baixes, van ser víctimes del hattrick de Genís Soldevila

E 
l Sant Julià, campió de 
la Copa Constitució Pro-
tecvall 2021, va ser elimi-
nat el diumenge en la pri-

mera ronda de l’edició 2022. El sor-
teig pur, sense caps de sèrie, el va 
emparellar amb l’Inter d’Escaldes, 
que el va superar amb un hattrick 
de Soldevila. De la resta d’enfronta-
ments no s’ha produït cap sorpresa.

UE SANTA COLOMA 6
FC ENCAMP 2

La UE Santa Coloma va superar la 
seva eliminatòria de vuitens de fi-
nal davant el FC Encamp. Va ser en 
un partit amb 8 gols, tots a la segona 
meitat. Per la UE, hattrick de Faysal 
(va entrar a la segona meitat), Mako-
ma (també va entrar al descans), Bor-
ja Pimentel i Iker Gutiérrez. Per l’En-
camp, dianes de Francisco José Peña 
i Carlos González. Ara la UE jugarà 
els quarts de final contra l’Atlètic Es-
caldes, classificat directament per 
sorteig.

INTER CLUB ESCALDES 3
UE SANT JULIÀ 0

En una de les eliminatòries més des-
tacades de vuitens de final, el cam-
pió, el Sant Julià, va caure davant 
l’Inter. Era la reedició de la Super-
copa. Victòria escaldenca per 3-0, 
amb hattrick de Genís Soldevila. El 
pistoler va inaugurar el marcador 
al minut 36’, va fer el segon al 43’ 
i va tancar el partit al 86’. Arrenca 
amb força el 2022 el pistoler de Bala-
guer, davant un Sant Julià amb mol-
tes baixes, sobretot de jugadors que 
s’han d’incorporar a l’equip al mer-
cat d’hivern.

FC ORDINO 0
FC SANTA COLOMA 2

Precisament el proper rival de l’In-
ter serà el FC Santa Coloma, que ahir 
va superar als vuitens de final el FC 
Ordino, en un altre enfrontament 
entre dos equips de la Lliga Multise-
gur Assegurances. A la segona mei-
tat Robert Ramos va rematar un cor-
ner al fons de la xarxa, mentre que 
al minut 73, Jaime Grondona tanca-
va el partit. Una victòria que li va sor-
tir cara al FC Santa Coloma, que va 
veure com Guillaume López i Marc 
Pujol eren expulsats abans del final 
del partit.

CF ATLÈTIC AMÈRICA 0
FC PENYA D’ANDORRA 2

A la segona meitat del quadre, du-
el interessant entre dos equips de 
la Lliga Unida. Victòria pel Penya 
d’Andorra davant l’Atlètic Amèri-
ca per 0-2, gràcies als gols dels ger-

FAF

33 Soldevila, jugador de l’Inter, en una acció del partit contra el Sant Julià, al qual va marcar un ‘hattrick’.
FAF FAF

33 Foto esquerra: Corominas intenta la jugada davant Xiscu en el duel 
entre l’FC Ordino i l’FC Santa Coloma. Foto de dalt: Un instant del partit 
entre l’UE Santa Coloma i l’FC Encamp.

mans Martins (Jefferson al 7’ i Llu-
ís al 47’). Una victòria que classifi-
cat el Penya pels quarts de final, on 
s’haurà d’enfrontar ara a l’Engor-
dany.

REST. CÀMPING VALIRA 
RANGER’S 0
UE ENGORDANY 5

L’Engordany, de la seva banda es 
va classificar gràcies a la goleja-
da dels vuitens de final. Va ser da-
vant el Rest. Càmping valira Ran-
ger’s per 0-5. A la primera meitat, 
Najera i Ouré van avançar els escal-
dencs, mentre que al segon temps, 
el debutant Riberon, Mirabaje i el 
també debutant Lankar, van tancar 
el marcador i la classificació per a 
l’Engordany.

CE CARROI 2
IMMOBILIÀRIA CISA                     
FS LA MASSANA 1

En l’últim partit del quadre, el Car-
roi va guanyar-li la eliminatòria al 
Immobiliària CISA FS La Massana, 
en la reedició de l’última promo-
ció. Ribeiro va avançar el Carroi al 
minut 8. Sobre la mitja hora de joc, 
l’equip es quedava amb 10 homes 
per expulsió del debutant Jeanjac-
ques. Una superioritat numèrica 
que La Massana va aprofitar al se-
gon temps per restablir la igualada 
amb un gol de Cristian González. Al 
70’, però, un penal transformat per 
Ramírez va acabar donant el partit 
i l’accés a quarts de final al Carroi, 
que ara haurà de buscar un lloc a se-
mifinals contra la UE Extremenya, 
classificada directament per quarts 
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Un nou centre 
d´altes pressions 
se situarà a 
sobre de França i 
continuarà deixant 
un cel serè arreu 
del país.

Demà dimecres, el 
temps anticiclònic 
continuarà sent el 
protagonista, amb 
un dia assolellat.

Cel serè
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AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI
DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts, 15 de febrer, 19.00 h.
LLOC Sala Espai SALA / ESPAI
Estudi de Miquel Mercè
Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 HOMENATGE A ROSA MARI SORRIBES 
«LA PERVERSA CARÍCIA DE SATÁN»
Homenatge a Rosa Mari Sorribes, pionera en l’àmbit de la 
ficció nacional i mà dreta del director Jordi Gigó.
Es comptarà amb la presència d’Andrea Sánchez, qui ha 
estudiat la trajectòria professional de Sorribes i d’Hèctor 
Mas com a ponents de la xerrada.
Activitat en col·laboració amb el Cineclub de les Valls

DIA I HORA Dijous, 20 de gener, 21.00 h.
LLOC Centre de Congressos d’Andorra la Vella
EN COL·LABORACIÓ AMB Cineclub de les Valls
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada

3 LUNÁTICOS

Basat en un dels llibres infantils més 
populars a Alemanya, relata la història 
del petit Pete que marxa junt amb l’es-
carabat el senyor Zoomzeman i Sand-
man per rescatar la seva germana peti-
ta del malvat Moon Man.

3 MATRIX RESURRECTIONS 3 MAMA O PAPA

Neo viu una vida normal i corrent a San 
Francisco mentre el seu terapeuta li 
prescriu pastilles blaves. Fins que Mor-
feo li ofereix la pastilla vermella i torna a 
obrir la seva men al món de Matrix. 

Flora i Víctor són els pares que tot nen 
voldria tenir: moderns, divertits i afec-
tuosos. Tot i això, tot es torça el dia que 
decideixen divorciar-se i apareix l’opor-
tunitat laboral amb què porten somiant 
tota la vida. 

3 THE KING´S MAN

Lluita a contrarellotge d’un home per 
aturar un grup dels pitjors malvats i 
ments criminals del món, que planegen 
desfermar una guerra per fer-se rics i 
matar milions de persones.

3 SPIDER-MAN NO WAY HOME

Spider-Man, és desenmascarat i no és ca-
paç de separar la seva vida noral dels ris-
cos que comporta ser un Super Heroi. 
Quan demana ajuda a Doctor Strange, els 
riscos passen a ser encara més perillosos 
obligant-li a descobrir el que realment sig-
nifica ser Spider-Man. 

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Nova entrega de la franquícia de ter-

ror ‘Scream’. Una dona torna a la 

seva ciutat natal per mirar d’esbri-

nar qui ha estat cometent una sèrie 

de crims misteriosos.

SCREAM
ESTRENA

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  

Venda d’entrades anticipades.

SCREAM   19.15  22.15

LUNÁTICOS  17.30 18.30

DELICIOSO   19.45 vose  22.15

THE KING’S MAN    20.15

SPIDER-MAN: NO WAY HOME   19.00  22.00

MAMÁ O PAPÁ  18.00

MATRIX RESURRECTIONS    21.45

CANTA 2!  17.45

DELICIOSO EEEE
THE KING’S MAN EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEE
WEST SIDE STORY EEEEE
CANTA 2! EEE
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DIMARTS, 18 DE GENER DEL 2022

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dimarts 18
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany 

Tel. 805444

Dimecres 19 
F. Europea 

Av. Carlemany 105 
Escaldes-Engordany 

Tel. 801868

Dijous 20 
F. Margalef 

Av. del Pessebre 24 
Escaldes-Engordany 

Tel. 821512

Divendres 21 
F. El Cedre 

Av. d’Enclar 32 
Andorra la Vella

Tel. 723383

SUDOKU  
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
El Trànsit

15:00
Informatiu migdia

15:30
Dia E

16:15
Tot Lliga

16:30
Becaris

18:00
El Trànsit

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
A l’alça

21:40
El cafè dels matins

22:10
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu migdia13.45
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CAROLINA CORTÉS

Ko&Ko és un taller artesanal creat per totes 
les dones de la família Codina al voltant de 
la seva mare, del qual les germanes Silvia i 
Regina són la part més visible. Fer plegades 
un cobrellit de patchwork per la filla de la Re-
gina va ser l’excusa per passar temps jun-
tes, però la creativitat està al seu l’ADN i per 
això fa quatre anys van crear aquest petit 
negoci, amb un producte estrella que iden-
tifica la marca: les corones de tela amb mo-
tius nadalencs. Actualment, però, elaboren 
productes temàtics de tot tipus, i també rea-
litzen tallers.  
 
–Per què corones?
–Originàriament volíem fer objectes deco-
ratius de Nadal, però vam creure que era mi-
llor centrar-se en un únic article i van triar 
fer corones, que ja ens agradaven molt. De 
fet, el nom del negoci és una picada d’ull a 
aquesta peça i al cognom Codina.

–Amb quins materials les elaboren?
–Les de roba i les de base vegetal les fem no-
saltres, per les de fusta comptem amb la 
col·laboració d’un fuster del país. I alguns 
dels elements com per exemple les pinyes, 
les recull i pinta el nostre pare. Sempre que 
podem, intentem que els materials siguin 
d’aquí encara que a vegades els comprem 
a Internet o quan viatgem, com a Polònia, 
on hi ha molta tradició  de corones, i no no-
més al Nadal.

–A Andorra també?
–No, aquí només es compren en aquesta 
època, tot i que el Nadal passat vam recupe-
rar la idea i hem venut també corones per 
tot l’any. Ens va fer molta il·lusió perquè 
és el que a nosaltres ens agradaria, poder 
fer corones per Pasqua, per Sant Jordi, per 
Carnestoltes, és a dir, corones temàtiques. 
I també personalitzades. Per exemple, vam 
fer una amb instrumental d’escalada per a 
un escalador, o una altra per a un bomber. 
Tot i que no és fàcil, és el que en realitat ens 
agrada, la part més creativa.

–I sempre són peces úniques?
–Sí, de cada article només hi ha un model, ja 
sigui una corona o un altre, perquè tots els 
fem de manera artesanal. No volem treba-
llar en sèrie, llavors crear perdria la gràcia. 

«No volem treballar en sèrie, 
llavors crear perdria la gràcia»
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Cada peça té la seva petita història i quan 
qui la compra valora la feina que hi ha al da-
rrere, fa molta il·lusió. En general, cada ve-
gada es valora més el treball artesanal.

–I la resta de l’any també van als mercats?
–Sí, als mercats de la Vall d’Andorra la Vella, 
als d’Ordino i la Massana (la Serenalla), i in-
tentem fer peces relacionades. Fem barrets, 
bosses de tela o plàstic reciclat, collarets de 
fusta o senalles decorades amb teles africa-
nes. També  per Sant Jordi fem roses amb pa-
per de llibres, de còmic, entre altres produc-
tes, que tenen molt d’èxit. Aquest any espe-
rem poder participar també a Andoflora.

–A més fan tallers, oi?
–Sí, a Andorra la Vella i a Escaldes, organit-
zats pels comuns, per infants i adults, i han 
tingut molta acceptació. El proper que fa-
rem serà un per Sant Jordi. I de cara al futur, 
volem començar a proposar-los nosaltres. H

Silvia i 
Regina 
Codina
CREATIVES DE TALLER 
KO&KO

Especialistes en 
corones i altres articles 
d’elaboració artesanal.

PER
Carmen
Salas
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